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INTRODUCTION 

As with the original edition of the bibliography, the intention in compiling this second 
edition has been to confine the material to subjects which have a bearing either directly or indirectly 
on the problem that sea ice presents to vessels. While geographically the emphasis is Canadian, works 
which describe the experience of other countries in northern sea ice operations, science, and 
technology have been included. In compiling the second edition over 700 new entries have been added 
and a sincere effort has been made to correct the inaccuracies, inconsistencies, and errors which were 
reported in the first edition. The bibliography now contains references to materials published up to 
1974. A new feature of this edition is the inclusion of a geographical index. 

For the purposes of this bibliogra'phy, sea ice means ice formed at sea. References to 
literature on ice islands, ice shelves, icebergs have only been included if information on sea ice drift 
or movement was contained in the article. Otherwise, these forms were considered by the compilers 
to be land ice or freshwater phenomena and hence, outside the realm of the bibliography. 

Many of the references were gathered from recent sea ice literature. To these were added 
relevant materials which were found in the libraries of the Arctic Institute of North America, the U.S. 
Army Cold Regions Research and Engineering Laboratory, the Massachusetts Institute of 
Technology, Dartmouth College (Stefansson Collection), and the libraries of the following Canadian 
government departments and agencies: National Research Council, Ministry of Transport, 
Department of the Environment, Department of Energy, Mines and Resources, Defence Research 
Establishment (Geophysics ), and Bedford Institute of Oceanography. 

Immediately following most references are abbreviations of certain libraries in eastern 
North America where the item is located. The full names of the libraries are provided in the "List of 
Abbreviations". The list also includes the full names of the periodicals, institutes, etc., which appear 
in abbreviated form throughout the bibliography. 



INTRODUCTION 

Cette deuxième édition de la bibliographie a le même objectif que la première, c'est-à-dire, 
limiter la matière aux sujets qui se rapportent de près ou de loin au problème que représente les glaces 
marines pour les bateaux. Bien que du point de vue géographique, l'emphase soit mise sur le Canada, 
la bibliographie comprend aussi certains ouvrages qui décrivent l'exérience d'autres pays dans le 
domaine des activités, de la science et des techniques liées aux glaces marines du nord. Sept cents 
entrées nouvelles ont été ajoutées lors de la compilation de cette deuxième édition et un effort sincère 
a été fait pour corriger les inexactitudes, les anomalies et les erreurs qui ont été signalées après la 
première édition. Cette seconde version contient les notices des ouvrages publiés jusqu'en 1974 et 
comprend un index géographique. 

Aux fins de la présente bibliographie, la glace marine désigne la glace formée en mer. Les 
notices des ouvrages portant sur les îles et les talus de glace et les icebergs n'ont été incluses que lorsque 
l'article traitait également de la dérive ou du mouvement des glaces marines. Dans tous les autres cas, 
ces formes de glace ont été considérées par les compilateurs comme des glaces de terre ou des 
phénomènes d'eau douce et se situent, par conséquent, en dehors du cadre de la présente 
bibliographie. 

Un grand nombre des notices ont été puisées dans les ouvrages récents sur les glaces 
marines et le reste provient des textes pertinents trouvés dans les bibliothèques de 1 'Arctic Institute of 
North America, du Cold Regions Research and Engineering Laboratory des forces armées des 
États-Unis, du Massachusetts Institute of Technology et du Dartmouth College (collection Stefansson) 
et dans les bibliothèques canadiennes des ministères et organismes gouvernementaux suivants: le 
Conseil national de recherches, les ministères des Transports, de 1 'Environnement et de l'Énergie, des 
Mines et des Ressources, le Centre de recherches pour la défense (géophysique) et l'Institut 
d'océanographie de Bedford. 

Les notices sont suivies immédiatement des abréviations de certaines bibliothèques de 1 'est 
de 1 'Amérique du Nord qui possèdent ces ouvrages. Le nom complet des bibliothèques est donné dans 
la liste des abréviations qui comprend aussi les noms complete des périodiques, des instituts, etc., 
abrégés dans la bibliographie. 

vi 
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Section 9 

ADDENDUM/ADDENDA 

The entries in this section came to the attention of the compilers while the editing of the 
Second Edition was in progress. Rather than hold the entries for a possible Third Edition, it was 
decided to include them as an additional section. As with the bibliography itself, the section is 
subdivided by subject matter. 
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686-688, 693, 697, 698, 701-708, 715, 716, 941, 962, 963, 973, 1012, 1014, 1015, 
1049, 1086, 1092, 1394, 1663, 2127, 2214, 2217, 2222, 2257, 2258, 2265, 2316 

Sea of Japan 

917, 1290 

Smith Sound (see also Baffin Bay/Nares Strait) 

697, 765, 856, 861, 862, 939, 1588, 1631, 2217, 2279, 2297, 2298 

Spitzbergen area (see also Greenland Sea/Barents Sea) 

1111, 1557 

White Sea (see also Northern Sea Route) 

585 

194 




